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Ob 2. obletnici
Londonskega
sporazuma

ve
ačr|]1

^ red dvema letoma, 5.
oktobra 1954 je bila v 

ondonu podpisana spo- 
ženica o soglasju z zadev

nih 4*Qii prilogami, med temi 
la ^‘osebni statut. S tem se je 
re!,'totrdila razdelitev našega 

žemlja in se je izvedla
__dušitev, ki jo je ljudstvo

1 pretežni večini odločno 
(J!avračalo.

r C Naša partija je že ta 
j ^fat prikazala žalostne po 
—b ledice razdelitve, razkrin- 
,godala je lilimbo in laž «za- 
3roai'asnosti», ki je bila v res
ici samo goljufija.

Danes, po dveh letih od 
- V°dpisa Londonskega spo 
la ' azuma dogodki sami po
jita rjujejo, da smo imeli 
laijifav. kar se tiče London- 
'*g i’^ega sporazuma in Poseb- 
Ijah^ga statuta, ki je za tr- 
Sg aške Slovence važen do- 
3I) :tiament, so se začele izva

jati le nekatere določbe in
}() ; ’e to zelo pozno, samo de- 
i j - °ma in na način, ki ne 

našega
lo.

-a*1 hore zadovoljiti 
“p iudstva.

1 6:1 Tržaški Slovenci še ve- 
Iqo čakamo, da se prizna- 

b3jj/° in spoštujejo pravice, ki 
2#10 nam bile priznane s Po- 

'ebnim statutom. Še da- 
ko sta pretekli že dve 

1 eti od podpisa tega doku- 
^nta, ni Slovencem na 

& ^Dl področju omogočeno, 
3.30 11 bi se v javnih uradih 
1 : 4hko poslužili materinšči- 

Naš živelj je še vedno 
i'tpolnoma zapostavljen

5
?1 (f
af'

1»
il* ^OZORNOST svetovnega 

? javnega mnenja je še o- 
\ Potočena na Suez in

s tem na zasedanje Var- 
T- r,stnega sveta Organizacije

(•

t»

nrmmin

tiuženih narodov, ki je za- 
i.i včeraj. Prerano bi bilo

av'L11 nes predvidevati, kako se
, spor končal. Vendar pa se 

S A iz raznih izjav nekaterih
^anjih ministrov, ki zaseda- 

v VS sklepati, da ho prišlo
lo

Z \
to irne rešitve spora. Tega 

, lftoja so Šepilov, Koča Po- 
°vic, Fawzi in celo sam Pi- 

je izjavil, da «Francia j a 
9 ('e incidentov v sedanji
V1 ,^ni vojni, temveč želi, da 
f se povečalo sodelovanje 

Vzhodom in Zahodom». 
' eg teh imamo nekatere iz- 

v poročilu, ki ga je po- 
jjtf, zunanji minister Martino 
ir1 eo italijanskim parlainen.

katerih prihaja tudi« v
'?raza težnja po mirni re

li sueškega vprašanja.
#, Tiku prihajata Anglija in 
il>' ,#ncija pred VS vedno bolj 

1 /Mjeni, čeprav je franco- 
t ' zunanji minister še v zad- 

, trenutku pohitel v Ca-
• 'asi da si zagotovi čim ve- 
/ \ Zaslombo dežel Latinske

N'rike. Tik pred začetkom 
j [ji f(binja VS je prišlo z zad- 
> Dullesovimi izjavami 
; *'tilj do izraza, da imajo 

|jia|icija in Anglija na eni 
h 2DA na drugi strani raz- 

' d)® gledišča o poteh in na- 
h za ureditev sueškega 

j r®. Dulles je namreč javno 
. jVe*ial, da obstojajo neso- 
L sJa z ostalimi zavezniki, 

je seveda razburilo an- 
'haneoske kroge. Še bolj 

j. Uh je razburila njegova 
ji|jav’a, da se ZDA ne Menti

le rnjo v celoti s kolonialni
mi) s'lami. Dejal je tudi, da 

|| , ^ nimajo namena začeti
|(l j bo,larske vojne proti Egip- 

[’ bi izsilile rešitev sue- 
/ J53 vprašanja. 
j lv ar se tiče Dullesovih iz- 

I, 1,6 smemo seveda pozabiti,
1 hzihajajo v trenutku, ko 

A ZDA v polnem teku vo- 
ij. kampanja za predsed-
v® volitve in zato utegnejo

9 m.1* te izjave svoj določen
'*'čni cilj. Kljub temu pa 

I1* ||g *° kaže, da se kriza v 
( !^’skem zavezništvu zao- 

To prihaja jasno do 
| tudi v ostri polemiki,

I9 )r|" jo sprožili angleški in 
Ì l1]]°°ski vladni časopisi proti 

'Su’ ki ga obtožujejo, da
* i,l(j svojimi izjavami zelo 

i„ "'“l stvari anglo-ameri-
8°lidamosti.

pri nameščanju v javnih 
službah, čeprav je to ena 
izmed pravic, ki jih pred
videva Posebni statut. 
Strankam slovenske narod
nosti je na sodiščih še ved- 
no prepovedano — na pod
lagi starega fašističnega za
kona — da bi se na raz
pravah poslužile tolmača. 
Tudi vprašanje uzakonitve 
slovenske šole je še nere
šeno.

Razvoj dogodkov potrju
je obstoj tajnih delov spo
razuma, ki so se pa začeli 
izvajati. Tako imamo pri
mer vpoklicev k vojakom 
mladeničev v coni ti, kjer 
je bila s tem uvedena s 
strani jugoslovanskih obla
sti obvezna vojaška služba. 
Zastopnik državnega taj
ništva za zunanje zadeve 
FLRJ je dovolj jasno po
vedal, da so ti vpoklici v 
skladu s pravicami, ki jih 
ima Jugoslavija po spome
nici o soglasju. S tem se 
potrjuje, da je bila ta pra
vica priznana tudi s strani 
tistih, ki so podpisali to 
listino v imenu italijanske 
vlade.

V Rimu se do sedaj ni 
nihče oglasil. Pregovor 
«kdor molči, ta potrdi» 
prav dobro označuje zadr
žanje rimske vlade. V od
govor na zadnji dogodek 
je tržaški župan Bartoli, 
na Trgu Unità pred nekaj 
dnevi v teku uradne cere
monije celo zahteval, naj 
se vpokličejo k vojakom 
tudi tržaški mladeniči in 
ne samo mladeniči v co
ni ti.

«Provizoričnost» je torej 
najgrša goljufija. To je 
sleparija zaradi katere je 
morala utrpeti miljska ob
čina izgubo dela svojega 
področja. To je javno iz
javil bivši italijanski poli
tični svetovalec v Trstu, ki 
ga ni nihče demantiral.

«Provizoričnost» služi 
danes samo še italijanski 
vladi zato, da zavlačuje 
sleherno rešitev proble
mov, ki so za Trst živ
ljenjske važnosti.

To je realno stanje po 
dveh letih od dneva ko je 
bil podpisan Londonski 
sporazum. Najmanj kar 
Tržačani zahtevajo od ita
lijanske vlade in strank 
večine je, da zvejo končno 
resnico.

Ob 19. uri bosta v imenu Komunistične 
partije TO govorila tovariša

VITTORIO VID ALI
in

MARIJA BERNETlC
Za tržaško federacijo PSI bo prinesel 
pozdrav tajnik tov.

dr. SALVO TEINER
Na sporedu bodo šaljive tekme, 

«Mikrofon je vaš» 
in PLES

Igral bo izbran orkester 
Večer se bo zaključil z izvolitvijo 

«MISS VIE NUOVE»
Posloval bo dobro založen bife 

z raznimi specialitetami
Delovni ljudje, demokrat je!

Izrazite svojo solidarnost s komunističnim 
tiskojn s tem, da se udeležite osrednje 

1 • v veselice tiska.

Jutri, 7. oktobra od 16. ure dalje 
v ulici Madonnina 19

osrednja 
veselica

komunističnega 
tiska

PAGNINI TOŽI
"Lavoratore”

/in dr- Pincherla
ivši nacistični podeštat Pa- 
gnini je vložil tožbo zara

di obrekovan [a preko tiska 
proti tov. Mariu Golliju, odgo
vornemu uredniku bratskega 
glasila «Lavoratora». Tožba je 
bila vložena istočasno tudi pro
ti dr. Bruno Pincherle, vodite
lju gibanja «Unità Popolare». 
Razprava je bila včeraj. Ker 
je šel medtem naš list že v lisk 
bomo o poteku poročali v pri
hodnji številki.

Pagnini je vložil tožbo zara
di govora, ki ga je imel dr. 
Pincherle v Rižarni ob oblet
nici prvih nacističnih žrtev. Ob 
tej priliki se je dr. Pincherle 
spomnil tisočev nedolžnih žrtev, 
ki so jih nacisti zažgali v zlo
glasni Rižarni. Tudi dr. Pin
cherle je bil direktno prizadet, 
ker je v Rižarni izgubil deset 
sorodnikov.

Tov. Mario Golli "je postav
ljen na zatožno klop, kot od
govoren za ob j ivo članka o ko. 
memoraciji, v katerem je bil 
ludi govor dr. Pincherla.

Dvanajst let že je minilo od 
tragične dobe. In danes se o- 
glasajo po sodiščih ljudje ža
lostnega obdobja nacifašis lične 
okupacije in skušajo na ta na-

Te stvari smo hoteli pod
črtati ob drugi obletnici 
podpisa Memoranduma, ki 
je privedel do razdelitve 
ozemlja in o pravi vsebini 
katerega prizadeti ne ve
do še ničesar.

Zaključki Togliattija
na zasedanju CK KPI

čin priti zopet do veljave. Tako 
smo zopet priča novemu proce
su, kar pa ne more spremeniti 
zgodovine takratnega obdobja.

Delegacija 
CK KPI gre 
v Jugoslavijo
Danes odpotuje v Jugoslavi, 

jo delegacija Centralnega komi. 
leja Komunistične partije Ita
lije, ki jo vodi namestnik gen. 
sekretarja tov. Luigi Longo. V 
delegaciji so naslednji tovariši : 
Vel io Spano, član tajništva 
KPI, Mario Montagnana, član CK, 
Antonio Pesenti in Mario Liz
zerò, člana CK, Luisa Balconi, 
župan mesta Ferrara, Carlo Sa. 
linari, glavni urednik revije 
«Il Contemporaneo», Italo Bu- 
setto, tajnik Delavske zbornice 

Milanu, Gerardo Chiaromon. 
te, tajnik partijske komisije za 
Južno Italijo, Duccio Tabel, od. 
govorni za kmetijsko komisijo 
pri CK.

Gronchi
jutri v Trstu
Predsednik Italijanske repu

blike Giovanni Gronchi pride 
jutri v Trst. Visoki predstavnik 
republike je sprejel povabilo fe- 
deracije italijanskega tiska, da 
se udeleži 6. kongresa, ki se 
otvori jutri v našem mestu.

Predsednik republike bo pri
šel v Trst ob 9. uri. Za kon
gres bodo prišli v Trst tudi ra
zni ministri, kot Romita, Vigo- 
relli, Gonella, Moro in Angeli
ni. Uradni sprejem bo po p riho, 
du v vladni palači, kjer bodo vi
sokemu gostu predstavljeni za. 
stepniki krajevnih oblasti. Ob 
11.15 bo Gronchi prisostvoval 
v gledališču Verdi otvoritvi 
kongresa italijanskega tiska. Po 
svečanosti pa mu bodo v občin- 
; iki palači predstavili občinske 
svetovalce, nato se bo udeležil 
kosila, ki ga priredi vladni ko
misar.

Popoldne bo predsednik re
publike prisostvoval konjskim 
dirkam na Montebellu. Ob 18. 
uri bo svečan sprejem na Mi- 
ramarskem gradu, kjer bodo 
Gronchiju predstavili zastopni
ke tržaškega javnega življenja. 
Gronchi bo odpotoval iz Trsta 
verjetno med 19. in 20. uro. Na 
postaji se bodo od visokega go. 
sta poslovili tudi delegati 6. 
kongresa italijanskega tiska.

Dobrodošlica
predsedniku republike

lil!

Kongres KPI bo 
8.decembra
Zaključna resolucija
CK PSI

Prejšnji teden je od četrtka 
do sobote zasedal v Rimu Cen
tralni komite Komunistične par
tije Italije. Po glavnem poro
čilu, ki «a je imel namestnik 
generalnega sekretarja tov. Lui. 
gi Longo je sledila v petek in 
soboto izčrpna in plodna disku, 
sija. V diskusijo je poseglo 
veliko število članov CK.

CK je sprejel predlog, da se 
skliče redni kongres KPI za 8. 
decembra.

V soboto je podal zaključke 
tov. Togliatti, ki je uvodoma 
orisal zgodovino političnega živ-

V7arnostni svet
razpravlja 

o Sueškem prekopu

letih

čeraj je začela v Varnost- 
* nem svetu OZN razprava o 

Sueškem prekopu. Zaseda
nja se tokrat udeleži neobi. 
čajno visoko število sedem zu
nanjih ministrov zainteresiranih 
držav. Ker je za predsedniško 
mesto tokrat na vrsti Francija, 
bi moral zasedanju predsedova
ti Pineau. Prevladuje pa mne
nje, da bi se moral Pineau tej 
funkciji odpovedati, ker je nač 
Francija v tem sporu med naj
bolj zainteresiranimi deželami.

Zasedanju prisostvuje tudi 
številna egiptovska delegacija, 
ki jo vodi zunanji minister 
Fawzi. V krogih OZN prevla
duje mnenje, da obstojajo ugod
ne perspektive za mirno rešitev 
sueškega spora.

Ob svojem prihodu v New 
York je sovjetski zunanji mini
ster Šepilov izrazil svoje pre
pričanje, da ho mogoče doseči 
pametno rešitev s pogajanji na 
podlagi enakosti in nepristrano-

sti. Treba pa bo častno vskla- 
diti interese Egipta kot suve
rene države z interesi vseh dr
žav, ki se poslužujejo prekopa. 
Tudi egiptovski zunanji mini
ster je dejal, da si bo egiptov
ska delegacija prizadevala, 
da pride do pozitivnih rezul
tatov. Možno je, da bo Egipt 
predložil na zasedanju VS kak 
nov predlog, ki bi pripomogel, 
da pride do ugodne rešitve tega 
vprašanja.

Tik pred otvoritvijo zaseda
nja VS se je v zapadnih kro
gih vnela ostra polemika, ki so 
jo povzročile zadnje Dullesove 
izjave. Ameriški zunanji mini
ster je namreč prvič javno 
priznal, da obstojajo med ZDA 
in zahodnima državama nekate
re osnovne razlike glede sue
škega vprašanja. Dulles je si
cer takoj popravil to izjavo, to. 
da medtem je že prišla v jav
nost.

ljenja v Italiji v zadnjih 
ter podal obširno analizo raz
voja najnovejše faze demokri- 
stjanske stranke. V zaključkih 
je tov. Togliatti med drugim 
kritiziral tudi članek tov. Ono- 
frija, ki je bil pred kratkim o- 
bjavljen v reviji «Rinascita». 
V točki o zunanji politiki je 
glede Sueza podčrtal, da se 
giptovski delavci borijo proti 
imperializmu in zaradi tega 
živajo podporo in solidarnost 
vseh proti imperialističnih 
sil. Sueška kriza je po 
stala dejansko kriza impe 
rialistične politike, prav po 
sebno pa atlantskega pakta. Ko- 
munisti ne morejo stati v tej 
zadevi mirno ob strani, ker je 
to korak naprej v borbi za mir, 
kar pomeni napredovanje borbe 
za socializem. Kar se tiče so 
cialistične združitve je podčrtal 
stališče komunistov, ki nočejo 
ovirati tega procesa enotnosti, 
ker pomeni odstranitev raz-i 
dvojnosti v delavskem razredu. 
Tov. Togliatti pa je obenem 
pozoril, da bi socialistična enot
nost na terenu antikomunizma 
predstavljala poskus oviranja 
razvoja političnega položaja 
državi.

V svojih zaključkih je tov. 
Togliatti obravnaval tudi sindi- 
kalno vprašanje ter v zvezi s 
tem iznesel kritike in prikazal 
razne šibkosti.

V zaključku zasedanja je CK 
odobril vsebino dveh resolucij, 
ki jih bo dokončno sestavila 
posebna komisija. V resolucijah 
so točno začrtane smernice vse
ga dela v pripravah za bodoči 
kongres.

Isti dan sc je zaključilo tudi 
zasedanje CK PSI, ki je o- 
bravnaval v glavnem problem so
cialistične združitve. Poročilo o. 
krog katerega se je nato razvila 
diskusija je imel tov. Pietro 
Nenni. V zaključni resoluciji je 
podčrtana potreba ustanovitve 
ene same socialistične stranke, 
ki bo lahko dokončala delo za 
izgradnjo demokratične države

in odprla pot v socializem. So 
cialdemokrati naj dajo v akciji 
za socialistično enotnost svoj pr. 
vi doprinos s tem, da se pri
družijo socialistom v zahtevi 
naj DC na svojem bodočem 
kongresu začne s politiko odpr- 
tja na levo. V zakljčku pou
darja resolucija, da bo PSI za
stavila vse svoje sile za dosego 
socialistične enotnosti, ker je ta 
enotnost sredstvo v borbi ita
lijanskega ljudstva za demokra
cijo in socializem.

7. obletnica 
L. R. Kitajske

V nedeljo je Ljudska repu
blika Kitajska slavila 7. oblet
nico ustanovitve ljudskega re
žima. Velike parade, ki je bila 
v Pekingu se je udeležilo nad 
pol milijona ljudi. Paradi je 
prisostvoval tudi tov. Mao Ce 
Dun.

Mao Ce Dun 
ponovno 
izvoljen

Na 8. kongresu KP Kitajske, 
ki se je zaključil prejšnji teden 
je bil tov. Mao Ce Dun nono- 
vno izvoljen za predsednika CK 
partije.

Bevanova 
uveljavitev 

na kongresu 
laburistov

Na kongresu laburistične 
stranke, ki je bil te dni v Black- 
poolu je bil Aneurin Bevan 
izvoljen za blagajnika stranke. 
Bevanovo napredovanje je po. 
slediea preokreta na levo v sin- 
dikatih. Uveljavitev v vodstvu 
stranke je nova zmaga za le
vico.

Bralcem
”DELA”

Naraščajoče finančne 
težkoče so nas prisilile, 
da je tokrat naš list izšel 
samo na dveh straneh. 
Prepričani smo, da bodo 
vsi naši zvesti bralci, to. 
varisi in simpatizerji to 
upoštevali in razumeli.

Ko govorimo o vedno 
večjih finančnih težko- 
čah, ki se postavljajo 
pred naš tisk, smatramo 
za potrebno, da apelira
mo na vse naše tovariše, 
bralce kot tudi raznašal- 
ce «Dela» naj se še po
sebno v «Mesecu tiska» 
čim bolj potrudijo, da 
pridobijo za «Delo» še 
druge bralce in podpor
nike. Vsi tovariši naj se 
mobilizirajo v kampanji 
širjenja tiska in nabira
nja denarnih prispevkov. 
Od njihovega dela in re. 
zultatov, ki jih bodo do
segli, je v veliki meri 
odvisno redno izhaja, 
nje našega lista.

Zveza
borcev FLRJ

na kongresu ANPI
ANPI je poslala vabilo Zvezi 

borcev FLRJ naj pošlje svojo 
delegacijo na kongres bivših 
partizanov divizije «Italia», ki 
bo 20. in 21. oktobra v Ferrari. 
Ob tej priliki bo proslavljena 
tudi osvoboditev Beograda, pri 
kateri je imela divizija «Italia» 
svoj častni delež.

Komunisti Tržaškega ozemlja, Slovenci in 
Italijani, pozdravljajo posl. Giovanni Gron- 
chija, visokega predstavnika demokratične 
Italije, dobrodošlega gosta tržaškega prebi
valstva.

Ob tem obisku izražajo delovni ljudje in 
ljudstvo Trsta željo po osebni vplivni interven
ciji predsednika republike za rešitev osnov
nih problemov našega mesta, posebno tistih, 
ki se tičejo teritorialne avtonomije, spoštova
nja demokratičnih in narodnih pravic, inte
gralne proste cone, obnovitve Trsta kot veli
kega prometnega pristanišča in delovnega in
dustrijskega središča.

KOMUNISTIČNA PARTIJA TRSTA

V prašanje Sueza
v italijanskem 

parlamentu
► Intervencije tov. Negarvilla 

in Pajette
► Odobreni sporazumi

o obmejnih izmenjavah
Te dni sta italijanska poslanska zbornica in senat zaključila 

razpravo o Sueškem prekopu. Poročilo o vladni politiki do 
lega vprašanja je podal zunanji minister Martino. V poro
čilu, ki je bilo na splošno sprejeto ugodno, je opaziti za
skrbljenost vlade, da bi se o- -----------------
krog Sueškega vprašanja
prožila kaka nova vojna pusto

lovščina. Martino je tudi na
kazal potrebo Italije do dolo
čene samostojnosti akcije v ok- 
viru atlantske zveze. V okviru 
celega poročila je bil to seveda 
zaenkrat le dokaj plah poskus 
določenih pridržkov s strani 
italijanske vlade do stališča, ki 
ga imajo anglo-francoski impe 
rialisti glede Sueza. V ostalem 
se je skušal Martino opravičeva. 
ti pred Anglijo in Francijo, po 
sebno glede načina plačevanja 
tarif za prevoze po prekopu.

V diskusiji sta imela najvaž
nejši intervenciji senator tov. 
Negarville in poslanec tov. Gian
carlo Pajetta. Negarville je kri
tiziral zunanjega ministra, ki 
je v svojem poročilu obsodil po. 
stopanje Egipta. Dejal je, da je 
Martino zožil to vprašanje na 
navadno vprašanje juridičnega 
postopka. Podčrtal je nadalje 
vzroke krize v atlantskem za 
vezništvu, ki ležijo v dejstvu,

Tito v Sovjetski zvezi
ot smo poročali v prejšnji 

' številki, je predsednik FL 
RJ Tito skupno s Hruščevom 
prejšnji četrtek nenadoma od
potoval z letalom v Sovjetsko 
zvezo. Visokega gosta so na le
tališču pri Sevastopolu pozdra
vili predstavniki sovjetske vi a- 
de in partije. Iz Sevastopola so 
nato odpotovali v Jalto, kjer je 
tov. Hroščev priredil naslednji 
dan častno kosilo. Na kosilu so

bili tudi nekateri sovjetski ge- j Sovjetski uradni krogi pou- 
nerali, poleg Vorošilova in darjajo, tla je Titov obisk zaseb 
Kiričenka. nega značaja. Zastopnik držav.

V ponedeljek sta Tito in | nega tajništva za zunanje
Hroščev odšla na lov v krim
ske hribe, kjer sta se zadržala 
do srede in se nato vrnila v 
Jalto. V Sevastopolu se je 
predsednik Tito srečal tudi z 
Bulganinom in sekretarjem 
Madžarske delavske partije Ge- 
roejem.

deve FLRJ Draškovič je na ti
skovni konferenci povedal, da 
gre sicer za privaten obisk, 
vendar pa je naravno, da so se 
razgovarjali tudi o meddržav
nih in medpartijskih odnosih.

V petek se je Tito s svojim 
spremstvom vrnil v Beograd.

da je bistvo tega zavezništva na
padalni antikomunizem, temu 
je po ženevski konferenci sle
dil srdit kolonializem, ki sku
ša zatreti vsako borbo za ne
odvisnost zatiranih narodov.

Tov. Pajetta je v zbornici de
jal, da izjave zunanjega mini
stra niso odstranile zaskrblje
nosti posebno glede prilagod
ljivosti vlade do stališča An
glije in Francije, ki tolmačita 
nacionalizacijo prekopa seveda 
po svoje. Dejstvo, da je Italija 
sprejela sklepe večine koristni- 
kov prekopa lahko privede dr
žavo do marsikatere pustolov
ščine, ki si je ljudstvo gotovo

ne želi. V zaključku je tov. Pa
jetta podčrtal dejstvo, da tudi 
katoliške množice v veliki ve
čini zahtevajo tako vlado, ki 
se bo borila za mir v svetu.

Poslanska zbornica je odo
brila razne sporazume med Ita
lijo in Jugoslavijo, ki so bili 
podpisani v Rimu 31. marca 
t. 1. Gre za sporazume o ob
mejnih in krajevnih trgovskih 
izmenjavah na področjih Gori
ce, Vidma, Sežane, Nove Go
rice, Tolmina, Trsta, Buj, Ko
pra.

Piero
Calamandrei 

je umrl
Prejšnji četrtek je umrl v 

neki kliniki v Firencah prof. 
Piero Calamandrei, star antifa
šistični borec. Po poklicu je bil 
odvetnik in profesor prava na 
univerzi. Od leta 1915 je pou
čeval na raznih italijanskih 
univerzah, od leta 1924 pa se 
je začel udejstvovati v politi
čnem življenju. Bil je član na
rodne antifašistične zveze in 
pozneje tajnega gibanja «Italia 
libera». V konstituanti je bil 
izvoljen za poslanca, na zadnjih 
volitvah je bil ponovno izvo
ljen na listi «Unità socialista».

Proces
Poznanju

četrtek prejšnjega tedna se 
je začel v Poznanju proces v 

zvezi z znanimi demonstracija
mi, ki so bile v mestu ob prh 
liki stavke delavcev tovarne 
«Zispo». Na zatožni klopi je 
skupno 12 obtožencev. Nekate
ri so obtoženi umora razorože- 
nega vojaka, drugi pa napada 
na razna javna poslopja, med 
temi sedež policije, sežiga do
kumentov ter še drugih krimi
nalnih dejanj. Obtoženci so le 
deloma priznali krivdo in se 
skušajo na vse načine izog
niti pravični kazni, ki jih ča
ka za njihove zločine.

v teku razprave je prišlo na 
dan zverinsko početje nekaterih 
obtožencev, ki so napadli ra- 
zoroženega vojaka in ga začeli 
divje pretepati, dokler se ni 
zgrudil mrtev. Bolničarjem, ki 
so prišli z avtoambulanto so ce
lo preprečili, da bi vojaka od
peljali. Na razpravi so se ne
kateri obtoženci pritožili, da so 
na policiji z njimi surovo rav
nali. Sodišče je takoj odredilo 
preiskavo in dalo aretirati 4 
policijske agente, nekatere pa 
so službeno premestili. Zaradi 
tega je sodišče razveljavilo tu- 
di nekatere zapisnike policije. 
Proces se nadaljuje.
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Nujna potreba 
po integralni 
prosti coni

v lada še do danes ni končala s proučevanjem sta
nja našega mesta in ni se ničesar sklenila glede

dokončne ureditve našega gospodarstva. Posebno še ni 
nič sklenila glede zahteve po ustanovitvi proste cone 
in nič še ni znano, če je 
vladna komisija za prou
čitev proste cone predlo
žila rezultate svoje prei
skave ministrskemu svetu.

Prihod predsednika re
publike nam nudi izredno 
priliko, da obrnemo po
zornost državnega pogla
varja na pomanjkanje 
vladnih ukrepov v korist 
našega mesta

Posebno je potrebno pri. 
kazati nujno potrebo, da 
vlada uradno določi svoje 
zadržanje glede proste co
ne, ki jo Trst ima za osno
vno orodje za obnovitev 
vseh sektorjev svojega go
spodarstva.

Prosta cona bi morala 
obsegati vse naše ozemlje, 
ki naj bi bilo izven itali
janskega carinskega terito
rija, prosto vseh uvoznih 
carin ter davkov za grad
nje, v katerem pa bi mo
rale biti obstoječe indu
strije zaščitene pred kon
kurenco tujih proizvodov 
z ustanovitvijo posebne ob
činske trošarine za tuje 
proizvode. S tem bi se tu
di prenehala zaskrbljenost 
nekaterih tipičnih krajev
nih industrij (pivovarna, 
tovarne likerjev, mila 
itd.), obenem pa bi se izo
gnili ustanovitvi proste co
ne, kot jo ima Gorica, ki 
nikakor ne more prinesti 
Trstu zaželenih rezultatov.

Tržaško prebivalstvo 
zahteva integralno prosto 
cono, ker se zaveda, da 
bo od tega imelo naše go
spodarstvo dvojno korist. 
Predvsem bi s pritegnitvi
jo mednarodnegu-i prome
ta Trst ponovno pridobil 
svojo staro tradicionalno 
funkcijo, nastala bi potre
ba obnovitve in izpopol
nitve trgovske mornarice 
in s tem bi prišlo delo za 
naše ladjedelnice in indu
strije in z njim poživitev 
vse tržaške gospodarske 
dejavnosti. Z druge strani 
bi z delom izginila brez
poselnost, življenjska ra
ven in kupna moč delov
nih ljudi in vsega prebi
valstva hi se dvignila.

Zato je zelo važno in

razveseljivo dejstvo, da se 
je v občinskem svetu mo
gla najti enotna formula 
za predložitev resolucije 
onujnih potrebah našega 
gospodarstva državnemu 
poglavarju, ki bo jutri 
gost našega mesta. Resolu
cija, čeprav po našem mne
nju nepopolno, izraža tež
nje ogromne večine našega 
prebivalstva, ki upraviče
no upa, da bo predsednik 
republike s svojo veljavno 
besedo posredoval pri vla
di in pripomogel, da se 
Trst končno reši krize, v 
kateri životari, ter zaživi 
v svojem naravnem ele
mentu

Letošnji
gospodarski

načrt
Direkcija za javna dela pri 

vladnem generalnem komisaria. 
tu je te dni nakazala tržaški 
občini znesek 397,5 milijona lir 
za letošnji gospodarski načrt.

V načrtu so predvidena na
slednja javna dela: gradnja
dveh telovadnic in sicer v šoli 
na C. Elisi in v šoli pri Sv. I- 
vanu; gradnja novih podzemelj, 
skih kript na pokopališču pri 
Sv. Ani in potrebnih spomeni
kov ; ureditev zadnjega obroka 
regulacijskega načrta v ul. Ri
gniti, obnova predora Sv. Vida 
ter razna popravila in izboljša, 
nja v gledališču «G. Verdi».

Za cestna dela je bilo naka
zanih : 60 milijonov za dokon. ; 
čno ureditev ul. C. Elisi do ul. 
Sv. Marka in 23 milijonov za 
asfaltiranje omenjene ulice ; 25 
milijonov za asfaltiranje Istr. 
skc ceste od trga Baiamomi do 
Valmaure ; 19 milijonov za a- 
sfaltiranje ul. Orlandini in Zo- 
rutti ter ureditev odseka za fi- 
lobusno progo ; 12 milijonov za 
cesto v Rocol do končne filo- 
busne postaje ; 3,5 milijona za 
ul. Calieri in Timeus ; 3 mi
lijone za ul. Sv. Jakoba ter 2,5 
milijona za asfaltiranje^ ul. G. 

j R. Carli.

Nameščenci A.GE.GAT. Pohitimo z nabiranjem
začeli

stavkovno gibanje
Vodstvo mora izpolniti sprejete 
obveznosti ter podpisati novo 
delovno pogodbo
Lep primer solidarnosti med 
kamnoseškimi delavci

NT ezadovoljstvo nameščencev ACEGAT je prišlo 
L ' vrhunca. Kot je znano, se je podjetje poleti, 
stavkah, obvezalo, da bo s 1. avgustom začelo 
odškodnino za menzo ter izplačalo 10 tisoč lil za

te dni do 
po znanih 
izplačevati 
zaostanke.

V istem mesecu bi se bila morala začeti 
delovno pogodbo. Podjetje pa 
svoje obljube ni držalo in vse 
je ostalo pri starem.

Zato se je pred kratkim za- 
žela ponovno zelo občutena a- 
gitacija in v noči med torkom 
in sredo sta obe sindikalni or- 
ganizaciji proglasili stavko u- 
službencev. ki so zaposleni v 
skladiščih ter tramvajskih in 
trolejbusnih remizah. Stavka je 
zèlo dobro uspela, kar je bilo 
najbolje rhzvidno v sredo zju
traj, ko so prišla vozila v pro
met neosriažena. V četertek bi

pogajanja za novo

Soglasno sprejeta
esolucija

o prosti coni
Občinski svet jo bo predložil 
predsedniku Gronchiju

V torek je bilo na dnevnem redu seje tržaškega občinskega 
sveta veliko število navadnih upravnih sklepov, ki jih je 

občinski svet potrdil. Med temi je bilo govora tudi o naku
pu zemljišča v Rocolu za gradnjo prvega dela stanovanjskih 
hiš INA-Casa ter o najemu po
sojila v znesku 100 milijonov 
lir za postavitev vodovodnih, 
plinskih in električnih napeljav 
v kraju, kjer bodo gradili na
selje «San Sergio». Dela mora 
opraviti občinsko podjetje Ace. 
gat in ker slednje in niti ob
čina nimata potrebnega dena
rja, bo dala potrebno vsoto na 
razpolago Ustanova za indu
strijsko pristanišče s 3-odstot- 
no obrestno mero. Po daljši 
razpravi je bil tudi ta sklep 
prejet.

Občinski svet je začel tudi 
razpravo o pozameznih členih 
novega pravilnika občinskega 
sveta, ki se bo pa nadaljevala 
na prihodnji seji. Pri torkovi 
razpravi je bil črtan peti člen

v katerem je bilo določeno, da 
občinski svet nima pravice raz
pravljati o županovih poroči
lih; temu pa se je večina sve
tovalcev uprla. Župan je na seji 
tudi sporočil, da bo 15. okto
bra izredna seja občinskega 
sveta, na kateri bodo razprav, 
ljali izključno o zakonu št. 703, 
ki predvideva povišanje občin
skih posrednih davkov za skup
no letno vrednost 400 milijonov 
lir.

V četrtek zjutraj so se sestali, 
v skladu s sklepom, ki je bil 
sprejet v torek, predstavniki 
vseh skupin in sestavili skupno 
resolucijo, da bi jo predložili 
predsedniku republike na nje
govem jutrišnjem obisku v na-

Prispevki za kmetovalce
Za tekoče finančno leto je 

vladni generalni komisariat za 
Tržaško ozemlje odobril vsoto 
iz katere bo Pokrajinsko kme
tijsko nadzorništvo nudilo pri
spevke za nekatere važne po
bude nanašajoče se ne izboljša
nja in povečanja krajevne pro
izvodnje ; v ta namen bodo ; 
dani :

1. Prispevki, (ki lahko dose
žejo največ 38% izdatkov upo
števajoč važnost, potrošnjo in 
korist objekta) za gospodarska 
izboljšanja (gradnje, razširitve 
in preureditve) in za zemeljske 
spremembe (globoko oranje za 
zasaditev trt in sadnega drevja 
in za ustvaritev novih setvenih 
površin).

Kmetovalci, ki nameravajo 
izvesti omenjena dela in se po- 
služiti zakonitega prispevka, 
morajo vložiti tozadevno prija
vo pri oddelku za zemeljska iz
boljšanja Pokrajinskega kmetij
skega nadzorništva v Trstu — 
ulica Ghega 6/1 . soba štev. 6 
• tel. 3-51-56. Rok za prijave 
zapade :

a) 31. oktobra t.l. za razna 
kmetijska poslopja, za nama
kalne naprave in njih priklopi- 
tve, itd.;

b) 28. februarja 1957 za 
zemeljske spremembe in razne 
zasaditve.

Kmetijsko nadzorništvo bo v 
vsakem primeru obvestilo zain- 
teresiranea o možnosti podeli
tve prispevka, nakar bo lahko 
predložil prošnjo opremljeno s 
tozadevnimi dokumenti.

2. Prispevki, ki lahko dose
žejo največ 80 % izdatkov za na
kup trtnih sadik in sadnega 
drevja. Nakup bo skupno iz

vedlo Kmetijsko nadzorništvo, 
ki'bo tudi skrbelo, da bodo sa
dike prvovrstne in da bodo 
nudile vsa potrebna jamstva za 
dober uspeh nasadov.

Naročila za jesensko saditev 
se sprejemajo do 31. oktobra 
t.l., za spomladansko pa do 28. 
februarja 1957. Za vsa naroči
la je treba ob naročitvi dati na 
račun 8 lir za vsako trto in 60 
lir za vsako sadno drevo.

Za cvetličarstvo
3. Prispevki za nakup vrtnic 

in čebulic tulipanov, hiacint, i- 
ris in narciz v najvišjeni znesku 
30% izdatkov in to kmetoval
cem, ki se večinoma bavijo s 
cvetličarstvom. Naročila za naj- 
manj 50 vrtnic in 250 čebulic 
se sprejemajo do 6. oktobra t.l. 
Ob naročitvi mora prosilec da
ti na račun 50 lir za vsako vr
tnico in 10 lir za vsako čebu
lico.

4. Prispevek za nakup pred
vsem koristnih in še malo po
znanih kmetijskih strojev, v 
najvišjem znesku 25 do 30%. 
Prošnje je treba vložiti do 30. 
novembra t.l. (dana bo pred
nost tistim strojem, katere bo 
posebna komisija smatrala bolj 
racionalne in koristne za naše 
ozemlje).

5. Prispevki za nakup bikcev 
sivo-r j ave pasme, v naj višjem 
znesku 50% izdatkov. Tozade
vne prošnje morajo biti pred
ložene vključno do 1. oktobra 
t. 1.

6. Dodelitev nagrad za dobro 
vzrejo odbranih teličk do naj
višjega zneska 10,000 lir. Pro
šnje se sprejemajo do vključno

31. oktobra t.l.
7. Prispevek za nakup racio- 

nelnih panjev in melitozija (za 
zimsko krmljenje čebel) v naj
višjem znesku 30% izdatkov. 
Tozadevna naročila se spreje- 
majo do vključno 31 decem
bra t.l.

Prošnje za prispevke označe
ne pod točko 2) in naslednji
mi je treba predložiti ravnatelj, 
stvu Pokrajinskega kmetijskega 
nadzorništva - ulica Ghega 6/1 ■ 
tel. 3-86-73.

Vse omenjene pobude in iz
vedbe potrebnih del spadajo 
pod veljavne zakonske določbe 
in zadevne pravilnike, s kateri- 
mi se kmetovalci lahko sezna
nijo v uradu Kmetijskega nad- 
zorništva.

šem mestu. Resolucija sc glasi : 
«Tržaški občinski svet, na 

podlagi resolucije, ki jo je iz
glasoval 14. aprila 1955' z ob
žalovanjem ugotavlja, da vla
da do danes ni objavila zaklju
čkov posebne ministrske komi
sije o problemu proste cone, ki 
je skupno z deželno avto
nomijo. trgovskim ladjevjem, 
prometom in industrijo — od 
osnovne koristi za gospodarstvo 
Trsta ter politično obvezuje u- 
pravno sposobnost republike, 
prosi državnega poglavarja za 
njegovo intervencijo za takoj
šnjo lešitev problema proste 
cone in drugih problemov v ok
viru gospodarskih in socialnih 
zahtev Trsta in države».

se bila morala nadaljevati po
gajanja med sindikalnimi za
stopniki in predstavniki uprav
ne komisije ACEGAT toda sled
nji so odklonili srečanje z izgo. 
vorom. da je bil s stavko ose
bja skladišč in remiz prekršen 
prejšnji sporazum. Zaradi tega 
odklonilnega stališča so v če
trtek v znak protesta ves dan 
stavkali tehnični in upravni u- 
rudniki in delavci v uradih v 
ul. Genova.

Doslej zaradi agitacije v 
ACEGAT še ni bilo prizadeto 
prebivalstvo, ker še ni prišlo 
do stavke voznega osebja. To
da sindikalni organizaciji sta v 
posebnem pismu sporočili vod
stvu podjetja in županu, da če 
do danes, v soboto do 12. ure 
ne bo pristanka za začetek res
nih pogajanj, bo ob 13. uri iste. 
ga dne proglašena splošna 
stavka.

Stavka
kamnarskik
delavcev

Isti večer je bila v občin
skem svetu razprava o omenje
ni resoluciji o kateri so podali 
glasovalno izjavo vsi predstav
niki skupin. Tov. Sajovitz je 
v svoji izjavi ugotovil nadvse 
pozitivno dejstvo, da je resolu
cija plod kolektivnega dela 
vseh skupin. Zato Ito komuni
stična skupina glasovala za to 
resolucijo. Vendar pa bi bili 
komunisti raje videli, da bi li
stina z večjo jasnostjo izrazila 
zahtevo po integralni prosti co
ni in nujnost njene ustanovitve 
za obnovitev našega gospodar
stva.

Resolucija je bila končno so- 
glasno sprejeta in bo jutri iz- 
ročena predsedniku republike 
Gronchiju.

Poziv
deportirancem 
iz Auschwitza

Združenje bivših pol. pre
ganjancev poziva vse bivše de
portirance v taborišču Ausch
witz, naj se čim prej glasijo na 
sedežu Združenja v ul. Cano
va 25 zaradi pojasnil glede iz
plačila odškodnine s strani I. 
G. Farben, za katero so tam 
delali.

V ponedeljek je bila 24-urna 
stavka kamnoseških delavcev, ki 
jo je napovedal sindikat kam- 
narske stroke nove Delavske 
zbornice CGIL. Tudi tokrat so 
delavci dokazali isvojo razredno 
zavest in so v ogromni večini 
zapustili delo. Posebno pohval
no je zadržanje delavcev kam
noloma «Cave Romane», ki so 
bili sicer zaradi posebnih raz

mer oproščeni stavke, a jih je 
vseeno iz solidarnosti 90 odst. 
stavkalo. Spor še ni urejen, 
ker se delodajalci trdovratno ti
pi rajo, da bi ugodili delav
skim zahtevam.

Čestitke
Karlu
petek

Tovarišema Boženi in 
Šiškoviču se je prejšnji 
rodil sinček. Srečnima rodite
ljema iskreno čestitajo člani 
IK in CK Komunistične par
tije ter uredniški kolektiv «De
la». Novorojenčku pa želijo o- 
bilo mladostne sreče in življenj
ske radosti v bodočem lepšem 
svetu.

Veselica ZDŽ
Jutri, v nedel/*,o 7. oktobra s 

pričetkom ob 16. uri bo v 
Ljudskem domu v Čamporah 
veselica posvečena ženski reviji 
«Noi donne», ki jo organizira 
Zveza demokratičnih žena.

Spored je zelo pester in bogat 
in se bo končal s plesom na 
prostem, v primeru slabega 
vremena pa v dvorani. Prisotna 
bo delegacija demokratičnih 
žena iz Ferrare.

prispevkov za tisk
V tekmovanju za čim 

prejšnjo dosego zastavljenega si 
cilja se je do torka odlikovala 
sekcija Sv. Alojzij, ki je prva 
dosegla cilj. S tem pa še ni 
rečeno, da bodo vrli tovariši 
iz Sv. Alojzija sedaj prenehali 
z nabiranjem prispevkov ; nji
hov napor jc sedaj usmerjen v 
to, da čim bolj presežejo svoj 
cilj in si tako ohranijo letos 
prvo mesto. Tudi Milje se odli
kujejo v tej nabiralni akciji in 
so doslej nabrale 163.375 lir. 
Kljub gospodarskim teževam, ki 
jih posebno občutijo delovni 
ljudje, se nabiranje prispevkov 
zadovoljivo razvija. Vendar je 
potreben večji napor vseh tova
rišev, kajti tudi naše časopisje 
ima vedno večje težave s ti
skarskimi stroški, zaradi česar 
so naše potrebe vedno večje. 
Pozivu naše partije so se od
zvali številni tovariši in prija- 
telji, delavci in tudi trgovci in 
obrtniki, ki vedo, da se naša 
partija in njen tisk odločno bo
ri tudi za njihove koristi. Malo 
pa vemo o podeželskih sekcijah, 
ki bi se morale tudi zdramiti.

V tem tednu so bili dosta
vljeni naslednji zneski : sekcija 
Sv. Ivan 8.750 lir; sekc. Toma
žič : cel. Redivo 2.050, cel. Te
deschi 3.900, cel. Valdemarin 
1.100, cel. Facchini 650. cel 
Lutmanu 960, cel. Bersa 1.550. 
cel.- Castagna 4.000, cel. Pacchi-

Sekcija 
Sv. Alojzij 
dosegla cilj

ni v počastitev spomina Egea 
Fajdiga 200. Skupina podporni, 
kov tiska oh otvoritvi novega 
sedeža v Rocolu 4.150 lir.

Sekcija Curiel : skupina pri
staniških upokojencev je s hva. 
levredno pobudo zbrala 10.500 
lir-', cel. prevoznikov 13.200, 
cel. ladijskih tolkačev 3.300, 
cel. Pentič 1.600, ceh Splošnih 
skladišč 2.250, Devidè 2.000, 
izkupiček veselice 30.743.

Sekcija Kolonkovec 4.595 in 
3.530 ; sekc. Školjct 5.985 ; sekc. 
Sv. Alojzij 5.510 ; sekc. Ponča- 
na izkupiček matineje, ki jo je 
organizirala celica Tomč-Jamnik 
2.400; sekc. Sv. Jakob 22.340; 
sekc. Rojan 3.315.

Sekcija Pisuni : Pietro Opara 
ob drugi obletnici smrti žene 
in sestre 2.000, skupina podpor, 
nikov tiska 7.260. Fontano! 
1.550, trgovec 500.

V torek je bila v lestvici na 
prvem mestu, kot že omenje- 
no, sekcija Sv. Alojzij, kateri 
sledijo Milje, Stara Mitnica, 
VOM, Školjct, Sv. Ivan, Piso- 
ni, Kolonkovec, Magdalena, Sv. 
Jakob, ACEGAT in druge.

Tov. Grbec
interveniral tudi za 
Lonjer in Opčine

dosedanjih razgovorih, ki sem 
jih imel z vladnim komisarjem, 
vedno postavil tudi vprašanje 
rekvizicije športnih igrišč.

Omeniti moram tudi, da je,
poleg večkratnih nastopov pri

Ker so se nekateri lonjerski 
kmetje pritožili, da med spre
jemom. ki sva ga imela s po
slancem Gino Beltrame pri 
vladnem komisarju dr. Pala- 
mari dne 19. septembra t.l. ni
sva omenila tudi razlaščenih 
zemljišč na « Hudem letu», ho
čem v zadevi dati nekaj poja
snil.

„ Pesem s ceste‘ 

na prazniku „Dela

Ob priliki praznika «Dela», ki ga je v ne
deljo organizirala openska sekcija, je doma
ča družina nastopila s Šurekovo komedijo v 
treh dejanjih «Pesem s ceste». Tudi pri po
novitvi zabavne komedije so openski dile- 
tantje želi lep uspeh. Številni gledalci z 
Opčin in bližnjih vasi so ob koncu vsakega 
dejanja, posebno pa v zaključku nagradili 
igralce z navdušenim aplavzom. Priznati je 
treba, da je vsakega, ki ni imel še prilike 
videti openskih igralcev v tej komediji, na
stop prijetno presenetil. Z našo zahvalo za 
prijazno sodelovanje na prazniku «Dela» gre 
marljivi openski dramski družini obenem 
iskreno voščilo za nove uspehe pri njenem 
hvalevrednem delovanju na področju sloven
ske kulture.

Partijsko življenje
Te dni se vršijo plenumi sek

cij, na katerih se kot ena glav
nih nalog partije razpravlja o 
poteku diskusije za spremenitev 
naše partije v avtonomno fede
racijo KPI.

Celične sestanke, ki se bodo 
vršili do 20. oktobra, je treba 
skrbno pripraviti na način, da 
se zagotovi udeležba največje
ga možnega števila tovarišev, 
da bi mogli vsi prosto izraziti 
svoje mišljenje o tem važnem 
vprašanju. Diskusija se mora vr- 
šiti na podlagi listine, ki jo je 
pripravilo tajništvo in ki je bi
la že razdeljena med vse celi

ce. Med 20. in 25. oktobrom 
bo vsak celični komite poskrbel, 
da pošlje pismo s potrebnimi 
pojasnili — ki ga bo pripravil 
organizacijski odsek — tistim 
tovarišem, ki se iz raznih raz
logov niso mogli udeležiti di
skusije v celici. Do 10,- novem
bra bo treba obiskati te tova
riše in ugotoviti njihovo misije 
nje o zadevi. Na ta način bo 
treba v približno mesecu dni 
priti v stike z vsakim posamez- 
nim članom partije, diskutira
ti z njim in ugotoviti njegovo 
mišljenje.

Zelo važno je, kot je bilo že 
podčrtano, da vsi tovariši raz

pravljajo vedro in jasno, v po
polnem spoštovanju medseboj- 
nih mišljenj z edinim ciljem, 
da okrepimo našo organizacijo.

* * *

Ne posvečajo še vsi sekcijski 
komiteji stalne pozornosti raz
voju kampanje tiska, širjenju 
naših listov in nabiralni akciji. 
Nujno je potrebno, da se ta ar. 
guinent obravnava v vseh sek- 
cijskih komitejih, imajoč v vi
du nalogo, da se dosežejo in 
presežejo določeni cilji. Najve
čjo pozornost je treba posveča
ti predvsem listom l’Unità, De
lo in Lavoratore.

Za mirno 
ureditev 

sueškega spora
Prejšnji teden se je sestal Tr

žaški odbor miru, da prouči 
stanje in probleme, ki so na
stali s sporom za Sueški pre
kop. Med drugim je Odbor mi
ru pozval italijansko vlado, naj 
v višjem interesu miru in so
žitja med narodi odločno zago
varja v OZN potrebo, da se 
spor reši na miren način in se 
prepreči uporaba sile.

Zveza partizanov in ZDŽ sta 
s svoje strani poslali podobno 
pismo vladnim oblastem in po
slanikom ZDA, Francije in An. 
"lije v Rimu.

Časopisi, ki so o tem spre
jemu poročali, so na kratko o- 
menili mojo intervencijo, ker 
sta se udeležila istega spreje
ma tudi član tajništva CGIL 
občinski svetovalec A. Calabria 
in C. Tonel predsednik Zdru
ženja za pravico do stanovanja. 
Vladnemu komisarju je bila 
predložena vrsta vprašanj go
spodarskega in sindikalnega 
značaja. Naravno je torej, da 
je bila moj a intervencija obja
vljena v skrčeni obliki in ni 
bilo omenjeno tudi vprašanje, 
ki sem ga postavil vladnemu 
komisarju o športnih igriščih 
na Opčinah in v Lonjerju.

Da stvar bolje pojasnim mo
ram omeniti, da sem pri vseh

vladnem komisarju, Zveza ma
lih posestnikov dne 5.8.1955 po
slala na vojno ministrstvo v Ri
mu pismo, v katerem zahteva 
dokončno rešitev tega kočljive
ga vprašanja. Naprosili smo tu
di poslanca Beltrame naj inter
venira na vojnem ministrstvu, 
od katerega je odvisna ta za
deva. In res je posl. Beltrame 
interveniral in mi poslal kopijo 
pisma, s katerim mu vojno mi
nistrstvo odgovarja. Pismo je 
datirano 9.6.1956 in podtajnik 
odv. Virgilio Bertinelli izjavlja, 
da je bil pooblaščen generalni 
komisar v Trstu, naj izda za
kon o potrebni razlastitvi. Na 
zadnjem sestanku je poslanec 
Beltrame opozoril dr. Palarmi- 
ro, kateri je obljubil, da ho 
vprašanje v kratkem rešeno.

Toliko v pojasnilo zaintere
siranim kmetom.

MARIJ GRBEC

Pritožbe potnikov 
iz Podlonjerja

V Podlonjerju vlada veliko I 
nezadovoljstvo med vsem prebi
valstvom zaradi nerednega po-1 
slov;,nja avtobusne p roge in j 
svojevoljnega ravnanja ravna
teljstva «Aulovie Carsiche», ki 
je v zadnjem času nenadoma 
spet povišalo tarife. Ob pre
vzemu proge, ki jo je prej ime
lo v oskrbi podjetje ATUM, je 
bila cena za vse vozne karte 
povišana za 5 lir, pozneje je 
ravnateljstvo povišalo ceno vo
znega listka do postaje Podlo- 
njer most za nadaljnjih deset 
lir in končno je s prvim okto
brom uvedlo novo povišanje za 
vso progo.

Iz Šempolaja

S tem v zvezi so prebivalci 
Podlonjerja poslali vladnemu 
komisarju, inšpektoratu za ci
vilno motorizacijo, pokrajinske
mu odboru za cene in podjetju 
«Autovie Carsiche» ostro pro
testno resolucijo, v kateri za
htevajo intervencijo oblasti, da 
preprečijo to samovoljno ravna- 
nje ter dosežejo od podjetja, da 
uvede tedenske ali mesečne a- 
bonmaje za delavce, ki se vsak 
dan poslužujejo avtobusa. Upo
števati je treba, da prevozni 
stroški težko obremenjujejo 
družinsko bilanco delovnih lju
di in hi vsako nadaljnje povi
šanje še bolj znižalo njihovo 
kupno moč.

Za Dijaško 
matico

Občinska demokratična lista 
iz Doline je darovala preosta
nek volilnega sklada 8.000 lir 
za Dijaško matico. Slovenci, po
snemajte to pobudo ! Podpiraj
te Dijaško matico, ki nudi toli
ko pomoči našim dijakom !

V sredo popoldne so v Šem- 
polajii pokopali nesrečnega Lu. 
cijana Mokole, ki so ga k o n- 
čno s posebnim furgonom pri- 
peljali v njegovo rrjstno vas.

Kot je znano, je odšel Mo
kole še pozimi z doma v na
menu, da si kje poišče dela, 
ki ga je v domačih krajih dol. 
go zaman iskal. Kot kaže je 
poskušal prej dobiti potni list, 
pa mu ga niso dali. Tudi nje
gov poskus, da bi se izselil v 
Avstralijo se je izjalovil. In 
tako so ga po dolgih mesecih 
našli zmrznjenega v Alpah v 
bližini francoske meje, kjer je 
obležal očividno oh poskusu, da 
bi prekoračil mejo in si v 
Franciji našel zaslužka.

Pokojnik je bil zelo znan in 
priljubljen v vasi in vsej oko
lici zaradi svojega mirnega in 
prikupnega značaja. O tem je 
pričal tudi njegov pogreb, kale- 
rega se je udeležila velika mno
žica ljudi iz Šempolaja in bliž
njih vasi. Spremljalo ga je tu- 
di mnogo cvetja in vencev, v 
zadnji pozdrav pa mu je igrala 
nabrežinska godba.

Težko prizadetim sorodnikom 
Lucijana Mokole izrekamo glo
boko sožalje.

ZA TEDEN 
DNI

Sobota, 6. - Fides 
Nedelja, 7. - Justina
Ponedeljek, 8. - Brigita 
Torek, 9. - Dionizij 
Sreda, 10. - Frančišek Borgi1 
Četrtek, 11. . Aleksander

(prvi krajeerj 
Petek, 12. - Maksimilijan

Zgodovinski dnevi
7. 1949 proglasitev Demokra- 

tiene republike Nemčije.
9. 1792 se je rodil slovenski 

slikar Matej Langus.
10. 1920 je bil na Koroškefl 

izveden plebiscit, ki je d( 
ločil, da je večina kor1 
ških Slovencev ostala p°“ 
avstrijsko -oblastjo.

10. 1944 so se jugoslovanski 
partizani prvič srečali 1 
enotami Sovjetske armad6- 

12. 1492 je Krištof Kolumb o* 
kril Ameriko.
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NEDeLJA: 9. Kmetijska od
daja - 12. Oddaja za najmlaf 
še . 13.3tr ulasba po željah - ('t , 
zjbor Vinko Vodopivec - 2(1-'T 
Gounoa: FAUST, opera v 
dejanjih.

PONEDELJEK: 18.40 Sakso
fonist SrečKO Dražil - 19.15 
aijska univerza - 21.30 Z6*1’ ” 
=Ki Kvartet Večernica - 22. ^ 
slovenske književnosti in 3" 1 
metnosti.

TOREK: 1-3.30 Glasba po ie' 
ijah - 19.15 Zdravniški vedet' 
20.30 Slovenski oktet - 21. A1' 
oert tiusscn: «Angeljska k uk1' 
nja», igra v 3 dejanjih - igral0 
elani Radijskega odra.

J< 
»tdr:

SREDA: Škerjanc: Konc6
za klavir in orkester - 18p 
Radijska mamica - 19.15 Rad11’ 
ska univerza . 20.30 Vokal1*1 

lercet Metuljček - 22. Izpov'6® 
m liki sodobnih italijansk111 
pisateljev - 22.15 Sibelius: Sik1' 
lonija št. 7.

ČETRTEK: 18. Arnič: 
cert za violino in orkester.’ 
19.15 Sola in dom - 20.30 P0^ 
sopranistka Ondina Otta - % 
Dramatizirana zgodba 
Francoske ritmične popevk6

PETEK: 13.30 Glasba po V'
ijiih _ 13.30 Z začarane po*16 
- 19.15 Radijska univerza '
20.30 Moški zbor Bojan . 
Dornberga - 21. Umetnost ^ 
prireditve v Trstu - 21.15 Ca!', 
Kovski: Labodje jezero - 22-15[j 
Poje tenorist Dušan Pertot.
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GLEDALIŠČE

SLOVENSKO 
NARODNO GLEDADISCE 

za Tržaško ozemlje
V nedeljo 7. oktobra 6 

16.30 v dvorani Prosveto6^ 
loma na Opčinah

Joseph Kesselring:
Arzen in stare čipke

KINO
Opčine

oktobra:
cinemascop*aSSobota, 6. 

doon»;
MGM.

Nedelja, 7. oktobra: se p' 
Ponedeljek, 8. oktobra: se 

novi.
Torek, 9. oktobra: «Helg3*-) 

veliki pekel» (Helgate j

Don-ovy
f

bai'v

noV'

grande inferno) 
film ENI C.

Sreda, 10. oktobra: se p011' - 
Četrtek, 11. oktobra:

vedane ustnice» (Le 13 ..
bra proibite); film 11 'U 
nus.

Petek, 12. oktobra: se pQl ovi

Prosek
Sobota, 6. oktobra ob 

«Cigan» (Zingaro); bar 
film MGM.

|»Ž k
Nedelja, 7 oktobra ob D- 

ponovi.
Sreda, 10. oktobra ob i. ^,9.3»;

«Romarji ljubezni» (f^jc.
grini d’amore); film E1

Nabrežina
<«K°n5Sobota, 6. oktobra: ... . 

špijonaža» (Controspi° 
gio); barvni film M'GM'

Nedelja oktobra: se pon°vl'
Sreda, 10. oktobra: «Mest0,j)', 

trok» (Città dei ragaZ 
film M1GM,

Vse, kar potrebuješ 
za šolo, dobiš v

TRŽAŠKI KNJIGARNI

TRST, (JI. sv. Frančiška, 20

,Jgl 
Nb 

to 
ajviš 
‘ial; 
i Ali

tili
N s
"ier

'tonb
Li

Ne,
s0

N«
6iZ(
se
*ia<

m

'in až
,

t>ai
No,
Nje
ttr<
'un 
No 
S h

‘l‘žu
rUVl

tra, 
’iti

N0 
K 
S ,

'ejj

M»,s-
^l-p

Si
k

v
fbi
n
i-,

-?■lov
S

bi
Hi

Oli

ì:
et

%,
Ni;
iln

N ,


